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Abstract: Libya is embarking on a digital transformation to modernize its technological capabilities and improve 

connectivity for its citizens. This report investigates the potential for enhancing Libya's communications infrastructure to 

support this transformation. It examines the current state of the country's telecommunications network, identifies 

opportunities for infrastructure improvement, and proposes strategies for a successful digital transformation. The findings 

highlight the need for a comprehensive national broadband plan, public-private partnerships, regulatory reforms, and 

collaboration with international partners to unlock Libya's digital future. 
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حتية تتشرع ليبيا في التحول الرقمي لتحديث قدراتها التكنولوجية وتحسين الاتصال لمواطنيها. ويبحث هذا التقرير في إمكانية تعزيز البنية ال الخلاصة :

لتحول الرقمي تحسين البنية التحتية، ويقترح استراتيجيات ل للاتصالات في ليبيا لدعم هذا التحول. ويدرس الوضع الحالي لشبكة الاتصالات في البلاد، ويحدد فرص

اون مع والتع الناجح. تسلط النتائج الضوء على الحاجة إلى خطة وطنية شاملة للنطاق العريض، وشراكات بين القطاعين العام والخاص، وإصلاحات تنظيمية،

 .الشركاء الدوليين لفتح مستقبل ليبيا الرقمي

 .ليبيا، البنية التحتية للاتصالات، التحول الرقمي، النطاق العريض، الاتصالات، الشراكة بين القطاعين العام والخاص، البيئة التنظيمية الكلمات المفتاحية :
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Introduction 
Libya's communications infrastructure has faced significant challenges in recent 

years due to political instability and conflict. However, the country is now committed to a 

digital transformation to modernize its technological capabilities and improve connectivity 

for its citizens. This report aims to explore the potential for enhancing Libya's 

communications infrastructure to support this transformative process. 

Results and discussion 
Libya's telecommunications infrastructure has faced significant challenges due to 

the country's ongoing political and security instability [1]. Studies have shown that the 

network has suffered from damage, underinvestment, and fragmentation, leading to 

relatively low internet penetration rates, particularly in rural areas [2]. The regulatory 

environment and governance structures in the telecommunications sector require 

substantial strengthening to enable effective development and oversight [3]. 

Modernizing Libya's fiber-optic backbone, mobile networks, and broadband 

infrastructure has the potential to significantly improve connectivity and internet speeds 

across the country [1]. Emerging technologies, such as 5G, satellite communications, and 

cloud computing, can be leveraged to expand access and enable more advanced digital 

services [2]. Encouraging public-private partnerships and foreign investment can mobilize 

the necessary resources and expertise to upgrade the communications infrastructure [3]. 

Developing a comprehensive national digital strategy that aligns with Libya's 

broader economic and social development goals is crucial [3]. Strengthening the regulatory 

and governance frameworks can ensure transparency, competition, and consumer 

protection in the telecommunications sector [1]. Investing in digital literacy and skills 

development programs can empower citizens to participate in the digital economy [2]. 

Collaborating with international organizations and development partners can provide 

technical and financial support for infrastructure projects [3]. 

Several key recommendations have been proposed to expand Libya's 

communications infrastructure and realize the country's digital potential:  

 Establish a National Broadband Plan to guide the development of a modern, 

reliable, and accessible communications infrastructure [3]. 

 Promote public-private partnerships and foreign direct investment to facilitate the 

modernization and expansion of the telecommunications network [3]. 

 Enhance the regulatory environment and governance structures to foster 

competition, transparency, and consumer protection in the telecommunications 

sector [1]. 

 Integrate digital literacy and skills development programs into the education 

system and workforce training initiatives [2]. 

 Collaborate with international organizations and development partners to secure 

technical and financial support for infrastructure projects and capacity-building 

efforts [3]. 

 
Figure 1: Example of Power-Communication Infrastructure Interdependency[4] 

Conclusion 
Enhancing Libya's communications infrastructure is essential for supporting the 

country's digital transformation and enabling broader economic and social development. 

By addressing the current challenges, leveraging emerging technologies, and 

implementing a comprehensive strategy, Libya can unlock the potential of its digital future 

and improve the lives of its citizens. 
 

 

 المقدمة 

 واجهت البنية التحتية للاتصالات في ليبيا تحديات كبيرة في السنوات الأخيرة بسبب عدم الاستقرار

السياسي والصراع. ومع ذلك، فإن البلاد ملتزمة الآن بالتحول الرقمي لتحديث قدراتها التكنولوجية وتحسين 

بيا لدعم يالاتصال لمواطنيها. ويهدف هذا التقرير إلى استكشاف إمكانية تعزيز البنية التحتية للاتصالات في ل

 .هذه العملية التحويلية

 النتائج والمناقشة
لمستمر التحتية للاتصالات في ليبيا تحديات كبيرة بسبب عدم الاستقرار السياسي والأمني واجهت البنية ا

[. وقد أظهرت الدراسات أن الشبكة عانت من الضرر ونقص الاستثمار والتجزئة، مما أدى إلى 1في البلاد ]

ئة التنظيمية وهياكل الإدارة [. تتطلب البي2انخفاض معدلات انتشار الإنترنت نسبياً، خاصة في المناطق الريفية ]

 [.3في قطاع الاتصالات تعزيزًا كبيرًا لتمكين التطوير والإشراف الفعالين ]

إن تحديث العمود الفقري للألياف الضوئية وشبكات الهاتف المحمول والبنية التحتية للنطاق العريض 

[. ويمكن 1في جميع أنحاء البلاد ]في ليبيا لديه القدرة على تحسين الاتصال وسرعات الإنترنت بشكل كبير 

(، والاتصالات عبر الأقمار الصناعية، والحوسبة 5Gالاستفادة من التقنيات الناشئة، مثل شبكة الجيل الخامس )

[. إن تشجيع الشراكات بين القطاعين 2السحابية، لتوسيع نطاق الوصول وتمكين الخدمات الرقمية الأكثر تقدمًا ]

ار الأجنبي يمكن أن يحشد الموارد والخبرات اللازمة لتطوير البنية التحتية للاتصالات العام والخاص والاستثم

[3.] 

يعد تطوير استراتيجية رقمية وطنية شاملة تتوافق مع أهداف التنمية الاقتصادية والاجتماعية الأوسع 

من الشفافية والمنافسة وحماية [. إن تعزيز الأطر التنظيمية والحوكمة يمكن أن يض3في ليبيا أمرًا بالغ الأهمية ]

[. إن الاستثمار في برامج محو الأمية الرقمية وتنمية المهارات يمكن أن يمكّن 1المستهلك في قطاع الاتصالات ]

[. يمكن أن يوفر التعاون مع المنظمات الدولية وشركاء التنمية 2المواطنين من المشاركة في الاقتصاد الرقمي ]

 [.3شاريع البنية التحتية ]الدعم الفني والمالي لم

تم اقتراح العديد من التوصيات الرئيسية لتوسيع البنية التحتية للاتصالات في ليبيا وتحقيق الإمكانات 

 الرقمية للبلاد:

  إنشاء خطة وطنية للنطاق العريض لتوجيه تطوير بنية تحتية للاتصالات حديثة وموثوقة وسهلة الوصول

[3.] 

  القطاعين العام والخاص والاستثمار الأجنبي المباشر لتسهيل تحديث وتوسيع شبكة تعزيز الشراكات بين

 [.3الاتصالات ]

  تعزيز البيئة التنظيمية وهياكل الحوكمة لتعزيز المنافسة والشفافية وحماية المستهلك في قطاع الاتصالات

[1.] 

 [.2ادرات تدريب القوى العاملة ]دمج برامج محو الأمية الرقمية وتنمية المهارات في نظام التعليم ومب 

  التعاون مع المنظمات الدولية وشركاء التنمية لتأمين الدعم الفني والمالي لمشاريع البنية التحتية وجهود

 [.3بناء القدرات ]

 
 [4[: مثال على الاعتماد المتبادل للبنية التحتية للاتصالات والطاقة1الشكل 

 الخاتمة 
التحتية للاتصالات في ليبيا أمرًا ضروريًا لدعم التحول الرقمي في البلاد وتمكين يعد تعزيز البنية 

التنمية الاقتصادية والاجتماعية على نطاق أوسع. ومن خلال معالجة التحديات الحالية، والاستفادة من التقنيات 

حسين حياة ا الرقمي وتالناشئة، وتنفيذ استراتيجية شاملة، تستطيع ليبيا إطلاق العنان لإمكانات مستقبله

 مواطنيها.
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